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معصومه معظمی: یقینا مباحث امنیتی و حفظ امنیت شــهروندان 
برای هر دولت و حکومتی اولویت دارد و این مسئله در کشور ما نیز 
مثل سایر کشورها استثناپذیر نیست. دستگاه های فعال در این حوزه 
نیــز تلاش می کنند تا این اولویت را همواره مورد توجه قرار دهند. با 
وجود این در همه جای دنیا به رغم تلاش هایی که انجام می شــود 
گاهی خبرهایی مبنی بر اقدامات تروریستی مثل حمله به شاهچراغ 
و حتی حمله تروریســتی به مجلس شورای اسلامی در صدر اخبار 
قرار می گیرد. حملاتی که همواره یــک پای ثابت همه رایزنی ها در 
مورد عاملان آن، برخی مهاجران هســتند که بــدون نظارت لازم از 
مرز های کشــور وارد شــده و دســت به این جنایت زده اند. از این رو 
با توجه به خیل عظیم مهاجرت اتباع کشــور های همسایه خصوصا 
افغانستان که با به قدرت رسیدن طالبان روند فزاینده ای داشته است، 
در مقابل مدافعان اجتماعی مهاجران، این نگرانی نیز در بین برخی 
از مردم و به دنبــال آن در بین برخی نمایندگان مجلس وجود دارد 
که حجم عظیم مهاجران می تواند تنگنا های اقتصادی و اجتماعی 
ایجاد کنند. کمتر روزی است که چند نماینده درباره ورود بی ضابطه 
مهاجران غیرقانونی افغان طی روزها و ماه  های اخیر و افزایش تعداد 
و عــدم نظارت لازم بر مرزها به وزیر کشــور تذکر ندهند. موضوعی 
که به مســئله جدی این روز های کشور بدل شــده است. چراکه به 
گفته برخی نمایندگان ما برای یک میلیون نفر اتباع خارجی در کشور 
آمادگی داریم اما به دلایل مختلف تعداد مهاجران افغانســتانی در 
کشــور افزایش یافته و وزیر کشــور این آمار را پنج میلیون نفر اعلام 
می کند. در حالی که برخی نمایندگان پنج میلیون نفر را آمار رسمی 
می داننــد و معتقدند به انضمام اتباع غیرقانونی، جمعیتی بین ۸ تا 
۹ میلیون نفر اتباع افغانســتانی در کشور حضور دارند. حتی شهریار 
حیدری نایب رئیس کمیســیون امنیت ملی مجلــس در این باره به 

«شرق» گفت که طبق اطلاعاتی که به او رسیده است برخی نظامیان 
طالبان نیز در قالب مهاجران غیرقانونی به کشــور وارد شــده اند که 
این امر به خودی خود می تواند برای ما به تهدید امنیتی بدل شــود. 
مسئله ای که وزیر کشور در حاشیه جلسه هیئت دولت در گفت وگو 
با «شــرق» هیچ یک از این موارد را نپذیرفت و آمار غیررسمی ۸ تا ۹ 
میلیون تبعه افغان در کشور را آمارسازی دانست و ماجرای احتمالی 
تهدید امنیتی نظامیان طالبان در کشــور را که به صورت غیرقانونی 
وارد شــده اند نیز به مســئولان امنیتی مربوطه حواله داد. وحیدی 
همچنین گفت که درباره ورود غیرقانونی اتباع افغان از مرزها، وزارت 
کشــور مســئولیتی ندارد اما در این باره با مسئولان مربوطه در حال 

همکاری است تا ساماندهی صورت گیرد.
ورود   اتباع افغان   به کشور   مسئله اول کشور   نیست

احمد وحیدی، وزیر کشــور روز گذشته در 
حاشیه جلسه هیئت دولت، در گفت وگو با 
«شــرق» در پاســخ به اینکه درباره هجوم 
بی ضابطه مهاجــران غیرقانونــی و اتباع 
افغان به کشور انگشت اتهام مجلسی ها به 
ســمت وزارت کشــور اســت و نمایندگان 
معتقدند وزارت کشور مرزها را باز گذاشته و نظارت صحیحی بر ورود 
و خروج اتباع بیگانه به کشــور ندارد، به همین دلیل اخیرا با ســیل 
مهاجران غیرقانونی افغان به کشــور مواجه هســتیم، این مسئله را 
نپذیرفت و گفت: «البته مجلسی ها چنین اتهامی را به وزارت کشور 
نزده اند و می دانند مســئولیت مرزها و انسداد مرزها با وزارت کشور 
نیســت، اما به هر حــال از مرز های ما مهاجران افغان وارد کشــور 
می شــوند. درست است که مسئولیت این امر با وزارت کشور نیست 
اما دوستانی که در بخش های مختلف در این باره مسئولیتی دارند در 

تلاش اند خلأهای مرزی را پوشــش دهند تا مانع از ورود غیرقانونی 
اتباع خارجی به مرز های کشــور شــوند». او همچنین افزود: «همه 
دستگاه  های مســئول در تلاش اند این اتفاق بیفتد و خلأهای مرزی 
موجود پر شــود و مانــع از ورود غیرقانونی اتباع خارجی به کشــور 
شوند. این امر در دستور کار است و حتما انجام می شود». وزیر کشور 
ادامه داد: «ورود مهاجران افغان از کشــور افغانستان به ایران حتما 
باید در چارچوب  های منظم و مجازی که پیش بینی شده اتفاق بیفتد. 
وزارت کشــور بر این امــر اصرار دارد و از دســتگاه  های ذی ربط هم 

خواسته هر کدام به وظایفشان در این باره عمل کنند».
وزیر کشــور تصریح کرد: «تلاشــمان این اســت که هم در مورد 
ورود و هم ســاماندهی کنترلمان را بیشتر کنیم و هم درباره کسانی 
که بدون مجوز وارد کشــور شــده اند تدابیری بیندیشــیم. همه این 
موارد از برنامه های جاری وزارت کشــور است اما تلاش برخی برای 
تبدیل کردن این موضوع به مسئله اول کشور حتما طراحی ای است 
که دیگران انجام داده اند و با نیت خیر و برای بهبود شــرایط کشــور 
نیســت». وحیدی تأکید کرد: «طراحان ایــن موضوع قطعا به دنبال 
ایجاد مســئله و حساسیت و درگیری در بین این جوامع هستند که از 
نظر ما این مسئله مطرود اســت». وزیر کشور همچنین در پاسخ به 
این نکته که «نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس تأکید دارند 
طبق اطلاعاتی که دریافت کرده اند برخی اعضای طالبان و نظامیان 
افغانســتانی در قالب افراد عادی و مهاجران غیرقانونی وارد کشور 
شده اند که این مســئله می تواند یک تهدید امنیتی باشد»، بیان کرد: 
«توضیحاتم همان توضیحات قبل است و آنچه مربوط به حوزه های 
امنیتی و حوزه های دیگر اســت توســط دستگاه  های مربوطه تحت 
کنترل اســت و آن را کنتــرل می کنند. اما طبیعی اســت که در یک 
جمعیــت پنج میلیون نفری نکات و موارد این چنینی هم باشــد که 

در جای خودش رســیدگی می شود». وحیدی ادامه داد: «این بحث 
جدیدی نیست که یک دفعه طی یکی دو هفته اخیر به مسئله اصلی 
کشور تبدیل شود و قبل از این هم طی ۴۰ سال گذشته وجود داشته 

و یک موضوع ۴۰ساله است».
وزیر کشــور در واکنش به این پرســش که اخیرا تعداد مهاجران 
غیرقانونی افغان در کشور بســیار زیاد شده به نحوی که در جامعه 
ایجاد نگرانی کرده اســت، بیان کرد: «تعــداد آنها افزایش چندانی 
نداشــته است، اما بعد از جنایات آمریکایی ها علیه مردم افغانستان 
و ایجاد شــرایط جدید برای آنها تعداد دیگری به کشــور ما آمدند و 

همین افزایش مهاجرت باعث شــد تعداد افغانســتانی  های داخل 
کشور به مرز پنج میلیون نفر برسد».

وزیرالوزرای دولت رئیســی همچنین در پاسخ به این سؤال 
کــه تعداد پنج میلیون نفر مهاجر افغانســتانی در کشــور آمار 
رسمی آنهاســت و طبق گفته برخی نمایندگان مجلس تعداد 
مهاجــران افغان در ایــران بین ۸ تا ۹ میلیون نفر اســت، بیان 
کرد: «نه این طور نیســت و این آمــار را قبول نداریم. این عدد را 
آمارسازی می دانیم و اگر چنین ادعایی را مطرح می کنند بگویند 

مبنای آماری آنها چیست؟».

وزیر  کشور  در گفت وگو  با «شرق» جمعیت ۸ تا  ۹ میلیون اتباع افغان در ایران  را  رد  کرد

برخی دنبال آمارسازی و تبدیل مسئله افغان ها به موضوع اول کشور هستند

  اعضای کابینه سیزدهم در حاشیه جلسه دیروز هیئت وزیران در حیاط دولت با حضور 
در جمع خبرنگاران به سؤالات شان پاسخ دادند. صولت مرتضوی، وزیر کار، رفاه و تعاون 
اجتماعی، در پاســخ به سؤال «شرق» درباره مسکن ۲۵متری در جمع خبرنگاران اظهار 
کرد: آقای موســوی لارگانی از من وقت گرفته بود و همــراه او یک متقاضی بود که ایده 
ســاخت واحدهای مسکونی را داشت و از من تقاضا کرد که می خواهم مسکن بسازم و 
پیگیر توســعه تعاونی ها و نیازمند حمایت هستم. تحت هیچ شرایطی در این گفت وگو 
از متراژ مسکن صحبت نشد. نه ایشان؛ بلکه هرکس بخواهد تعاونی مسکن ایجاد کند، 
ما حمایت می کنیم. وزیر نفت نیز در حاشیه جلسه هیئت دولت، اتصال کارت بانکی به 
کارت سوخت را موضوعی در حال مطالعه  و غیر قطعی دانست و گفت: در کلان شهرها 
در زمان وارونگی دما تلاش می کنیم ســوخت یورو ۵ توزیع کنیم تا آلودگی کمتر هوا را 
شاهد باشیم. احمد وحیدی، وزیر کشور نیز در پاسخ به اینکه آیا شباهتی بین قتل داریوش 

مهرجویی و همســرش با قتل های زنجیره ای وجــود دارد؟ اظهار کرد: واقعه قتل آقای 
مهرجویــی تلخ بود و افکار عمومی را جریحه دار کرد؛ این جنایتی اســت که رخ داده و 
فراجا با جدیت مسئله را دنبال می کند و سرنخ هایی هم به  دست آمده و امیدواریم قاتل 
یا قاتلان نهایی شناسایی شوند. او افزود: اینکه این قتل با قتل های زنجیره ای نسبت داده 
شــود، اظهارات ناصحیحی است و جای سؤال است که چرا این مسائل مطرح می شود. 
مردم بدانند که برخی همواره به دنبال ناامن سازی روانی جامعه هستند و می کوشند یک 

مسئله را در دیگر موضوعات تفسیر کنند. این حرف از اساس غلط است.
۱۷۵   پروانه   ساخت    فیلم    صادر    کردیم

محمدمهدی اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، با ابراز تأسف از قتل داریوش 
مهرجویی و فریده محمدی فر، گفت: به طور مستمر با همکاران قضائی و انتظامی در 
تماسم تا عاملان این جنایت – قتل مهرجویی و همسرش - هرچه زودتر شناسایی شده 

و به سزای عمل ننگین شان برسند. اسماعیلی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به 
تعداد پروانه های ساخت فیلم سینمایی در دولت سیزدهم، خاطرنشان کرد: در یک سال 
گذشته ۱۷۵ پروانه ساخت فیلم صادر کردیم. نسبت به بهترین سال های ساخت فیلم 

در دولت های گذشته در شرایط خوبی هستیم.
متولی    اینترنت    ماهواره ای    نیستم

عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات، با بیان اینکه دو ماهی است که زمان تأخیر در شبکه اینترنت 
۳۰ درصد کاهش یافته است و هر روز برای ارتقای کیفیت شبکه در تلاشیم، گفت: کمیته ای 
برای بررســی اینترنت در شورای عالی فضای مجازی تشــکیل و جلسات متعددی برگزار و 
دلایلی استخراج شد. بعضی از دلایل تاریخی است و بارها گفتم که برخی از زیر ساخت های 
شبکه ســرمایه گذاری لازم در گذشته درباره اش انجام نشده اســت. راهکارهای کوتاه مدت 
پیشــنهاد شــد و ما اعمال کردیم و الان دو ماهی اســت که زمان تأخیر در شبکه ۳۰ درصد 
کاهش یافته اســت. این مسیر جاری و ساری اســت و هر روز برای ارتقای کیفیت شبکه در 
تلاشــیم. زارع پور درباره اینترنت ماهواره ای تصریح کرد: باید این بحث ها را از شــورای عالی 
فضای مجازی سؤال کنید. من متولی آن نیستم و بنده متولی توسعه شبکه در کشور و توسعه 
زیر ساخت های ارتباطات هستم. وزیر ارتباطات خاطر نشان کرد: درباره اینترنت ماهواره ای قبلا 
هم گفتم که ما به هر فراهم کننده اینترنت ماهواره ای که قواعد جمهوری اسلامی را رعایت 
کند، خوشــامد می گوییم و دستش را می فشاریم و این مسیر را هم دنبال می کنیم. او با بیان 

اینکه قواعد را ســال ۱۴۰۰ تصویب کردیم و بــه اپراتورهای اینترنت ماهواره ای اعلام و ابلاغ 
کردیم، عنوان کرد: در کمیســیون مقررات تنظیم جهانی پرونده ای باز کردیم و مصوب شــد 
که ارائه دهنده خدمات ماهواره ای بــرای خدمات در ایران باید ضوابط ایران را رعایت کند و 

مدیرعامل این شرکت هم مصاحبه کردند که نامه ای از ایران دریافت کردند.
بحث   استیضاح   وزیر   آموزش و پرورش   جدی   نیست

ســیدمحمد حسینی، معاون پارلمانی رئیس جمهور، گفت: با توضیحاتی که از سوی 
دولت ارائه شــده اســت، دیگر بحث اســتیضاح وزیر آموزش و پرورش جدی نیست. او 
افزود: ســؤالی از سوی خضریان مطرح شــد و جلساتی گذاشته و توضیحات دولت هم 
ارائه داده شد. نگرانی مجلس این بود که در شروع سال تحصیلی برخی مدارس معلم 
ندارند که آموزش و پرورش در حال تلاش برای حل این مســله است. سازمان سنجش 

هم آزمونی برگزار کرده و خلأ برای کمبود معلم رفع می شود.
امکان   حضور    رسانه ها   در  غزه    میسر   نیست

پیمان جبلی هم در حاشیه نشست هیئت دولت در پاسخ به سؤالی درباره اعزام خبرنگار 
به غزه گفت: امکان اعزام خبرنگار ایرانی صداوسیما به غزه برای پوشش اتفاقات اخیر منطقه 
نیست. رئیس سازمان صداوســیما اضافه کرد: به هیچ وجه امکان اعزام امدادگر و خبرنگار 
ایرانی به غزه نیســت. ما چند خبرنگار برون مرزی داریم که ســال ها با صداوسیما همکاری 

می کنند و با استفاده از ظرفیت آنها، تحولات غزه را پوشش می دهیم.

گزارش «شرق» از  حاشیه حیاط دولت
وزیر  ارتباطات: متولی  اینترنت  ماهواره ای نیستم

وحیده کریمی: بعد از حدود دو دهــه دیروز ۲۶ مهرماه، تحریم های 
تسلیحاتی سازمان ملل علیه ایران به طور کامل لغو شد. برجامی که 
در مجلس ایران توسط تندروهای داخلی آتش زده شد و مخالفانش 
در اســرائیل و آمریکا به سختی بر آن تاختند تا ترامپ با خروج از آن، 

به دنبال مرگش باشد، همچنان ثمر می دهد.
هرچند بــا خروج یک جانبــه آمریکا از برجام، لغــو تحریم های 
اقتصادی و هسته ای محقق نشــد و با اعمال تحریم های یک جانبه 
آمریکا، شرایط ســخت اقتصادی بر زندگی مردم ایران سایه افکند تا 
مخالفان برجام با ذوق زدگی از مرگ برجام بگویند اما امروز شــاهد 
چیدن یکی از مهم ترین میوه های برجام در رابطه با رفع محدودیت ها 
و تحریم ها در حوزه نظامی و تسلیحاتی هستیم. اکنون ایران می تواند 
به طور جدی درصدد توســعه دیپلماســی و تعاملات دفاعی دو و 
چند جانبه و مشارکت فعال در ترتیبات امنیتی، تسلیحاتی منطقه ای 
و بین المللی باشــد و از این پس هیــچ مانع حقوقی و بین المللی بر 
ســر راه ایران برای خرید و فروش تســلیحات وجــود ندارد. هرچند 
آمریکا جداگانه همه تحریم ها علیه ایران را در ســال ۲۰۱۸ بازگرداند 
و ســه کشور اروپایی نیز در شهریور ماه ســال جاری اعلام کردند که 
تحریم های تسلیحاتی ایران در سال هشتم اجرای برجام را در سطح 
ملی و یک جانبه لغو نخواهند کرد و روز سه شنبه هفته جاری هم بر 
حفظ این تحریم ها تأکید کردند، اما ایــن اقدامات، واقعیت ها درباره 
تأثیر سیاســی و اقتصادی لغو تاریخی تحریم های تسلیحاتی ایران را 
تغییر نمی دهد. هم زمان با اجرائی شــدن مفاد بند ۳ پیوســت «ب» 
قطع نامه ۲۲۳۱، بار دیگر تلاش برای بازگشــت طرفین به میز مذاکره 
و امید به اجرا شدن توافقات ذیل برجام اهمیت دوچندان می یابد. در 
همین راستا، وزارت خارجه کشورمان هم زمان با پایان محدودیت های 
قطع نامه ۲۲۳۱ شــورای امنیت بیانیه ای منتشــر کرد و تأکید داشت: 
«همچنــان بر غیرقانونی بــودن تحریم های اعمالی بــر ایران اصرار 
داریم». در بخشــی از این بیانیه تأکید شده است: بر اساس قطع نامه 
۲۲۳۱ شــورای امنیت، از ۲۶ مهر ۱۴۰۲ مطابق با مفاد بند ۳ پیوست 
ب قطع نامــه، ایران دیگر موضوع درخواســت غیرالزام آور شــورای 
امنیت برای عدم انجام فعالیت های مرتبط با موشــک های بالستیک 
طراحی شده با قابلیت حمل سلاح های هسته ای نیست. البته تأکید 
می شــود برنامه موشک های بالســتیک ایران تا قبل از این تاریخ نیز 
هیچ گاه ناسازگار با مفاد این بند نبوده است. در بخشی دیگر از بیانیه 
آمده است: «امروز ۲۶ مهرماه ۱۴۰۲ (۱۸ اکتبر ۲۰۲۳)، آخرین بخش 
از محدودیت  های ناعادلانه   ای که برای سال  ها از سوی شورای امنیت 
ســازمان ملل متحد در حوزه فعالیت های موشکی و تبادل خدمات 
و فناوری  هــای مرتبط، از جمله توقیف اموال و محدودیت  های مالی 

علیــه برخی افراد و نهادهای جمهوری اســلامی ایران وضع شــده 
بود، بدون هیچ قید و شرطی پایان یافت. طبق مفاد قطع نامه ۲۲۳۱ 
شــورای امنیت، پایان این محدودیت هــا، نیازمند تصویب قطع نامه، 
صدور بیانیه و یا هیچ اقدام دیگری در ســطح شورای امنیت نبوده و 
به صورت خودکار محقق شــد». در بخشی دیگر از بیانیه تأکید شده 
است: «بر اساس قطع نامه ۲۲۳۱ شورای امنیت، از ۲۶ مهر ماه ۱۴۰۲:
الف) مطابــق با مفاد بند ۳ پیوســت ب قطع نامــه، ایران دیگر 
موضوع درخواســت غیرالزام  آور شــورای امنیت بــرای عدم انجام 
فعالیت های مرتبط با موشــک های بالستیک طراحی شده با قابلیت 
حمل ســلاح های هســته ای نیســت. البته تأکید می  شــود برنامه 
موشک های بالستیک ایران تا قبل از این تاریخ نیز هیچ گاه ناسازگار با 

مفاد این بند نبوده است؛
ب) مفاد بند ۴ پیوست ب قطع نامه خاتمه یافته و بر این اساس، 
همه محدودیت های انتقالِ اقلام، خدمات و فناوری های موشکی به/ 

از جمهوری اسلامی ایران پایان یافت؛
ج) مفــاد بخش  های ج و د بند ۶ پیوســت قطع نامه پایان یافت 
و بر این اســاس محدودیت های مربوط به فعالیت ها و ارائه خدمات 
مالی علیــه برخی از افــراد و نهادهای ایرانی مندرج در فهرســت 
۲۲۳۱، به صورت خودکار خاتمه پیدا کرد. محدودیت های لغوشــده 
شامل محدودیت در ارائه وجوه، دارایی  های مالی یا منابع اقتصادی 
توســط اتباع دولت های عضو ســازمان ملل یا هر فرد و موجودیت 
فعال در قلمرو آنها، به افراد یا موجودیت های مندرج در فهرســت 
۲۲۳۱ بود». «شــایان ذکر اســت که پیش از این، طبق بند ۵ پیوست 
ب قطع نامــه ۲۲۳۱ شــورای امنیــت در تاریخ ۲۷ مهــر ۱۳۹۹ (۱۸ 
اکتبر ۲۰۲۰)، کلیه محدودیت های انتقالِ اقلام تســلیحات متعارف 
به/ از جمهوری اســلامی ایران و اقدامــات و خدمات مالی مرتبط با 
آن خاتمه یافته بود. همچنین طبق بند ۶ (ه) پیوســت ب قطع نامه 
مذکــور، تمامی ممنوعیت  هــای ورود یا عبور از قلمــرو دولت های 
عضو ملل متحد علیه برخی از اتباع ایــران، در تاریخ ۲۷ مهر ۱۳۹۹ 
(۱۸ اکتبــر ۲۰۲۰) به صورت خــودکار پایان یافته بــود. این امر طی 
گزارش شــماره S/۱۱۷۷/۲۰۲۰ مورخ ۷ دســامبر ۲۰۲۰ دبیر کل ملل 
متحد مورد اذعان قرار گرفت». در ادامه این بیانیه نوشــته شــده «از 
ایــن تاریخ، هیچ محدودیتی در حوزه نقــل و انتقالِ اقلام، خدمات و 
فناوری های موشــکی به/ از جمهوری اسلامی ایران وجود نخواهد 
داشت و همکاری  ها در کلیه حوزه   های دفاعی و تسلیحاتی، بر اساس 
صلاحدید و نیازهای کشور و در چارچوب قراردادهای دوجانبه با سایر 
کشــورها، بدون هیچ محدودیتی قابل انجــام خواهد بود». در بندی 
دیگــر از بیانیه تصریح شــده: «طبق بند ۲ قطع نامه ۲۲۳۱، شــورای 

امنیــت، از همه دولت  هــای عضو ملل متحد می  خواهــد از اجرای 
برجام به عنوان ضمیمه این قطع نامه از جمله از طریق اجرای برنامه 
زمانــی مندرج در برجــام، حمایت کرده و از هرگونــه اقدامی که به 
اجرای تعهدات ذیل برجام آسیب بزند، خودداری کنند. در این راستا، 
جمهوری اســلامی ایران با یادآوری مفاد منشور ملل متحد به ویژه 
ماده ۲۵ و همچنین مفاد قطع نامه ۲۲۳۱ شورای امنیت، تعهد همه 
دولت ها مبنی بر ضرورت اثربخشی به پایان محدودیت های مذکور در 
سطح نظام  های ملی را مورد تأکید قرار داده و از دولت ها انتظار دارد 
در صــورت وجود هرگونه محدودیت یا تحریمی در این ارتباط، طبق 
نظــام داخلی، آن را مورد بازنگری و اصلاح قرار دهند». همچنین در 
بخشــی دیگر تأکید شــده «هرگونه اقدام در سطح ملی یا منطقه ای 
در تعــارض با پایان محدودیت های قطع نامه ۲۲۳۱ شــورای امنیت 
و به  ویــژه بندهای ۱ و ۲ قطع نامــه و چارچوب های زمانی مندرج در 
آن، با هــدف ایجاد محدودیت یا وضع تحریم در هرگونه تعاملات و 
همکاری های دفاعی جمهوری اسلامی ایران، نقض ماهوی قطع نامه 
محسوب می  شود و جمهوری اســلامی ایران، متقابلا حق اقدامات 

مقتضی برای تأمین منافع ملی خود را محفوظ  می  دارد».
وزارت خارجــه در پایان متذکر شــده: «دکترین دفاعی جمهوری 
اسلامی ایران همواره مبتنی بر قابلیت ها، ظرفیت ها و توانمندی  های 
بومی و برخاســته از قدرت و مقاومت مردم ایران بوده و خواهد بود. 
تسلیحات غیرمتعارف و کشــتارجمعی در دکترین دفاعی جمهوری 
اســلامی ایران جایگاهی ندارد. علاوه بر این، جمهوری اسلامی ایران 
تدابیر لازم بــرای تقویت توانمندی  های خود به منظور حراســت از 
حاکمیت، اســتقلال و تمامیت ارضی خود در مقابل هرگونه تجاوز و 
همچنین مقابله با تهدید تروریســم در منطقــه را ادامه خواهد داد. 
در این چارچوب، توانمندی  های نظامی ایران از جمله موشــک های 

بالستیک، منحصرا برای دفاع مشروع هستند».
 هیچ   محدودیت   برجامی   وجود   ندارد

باقری کنی معاون سیاســی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایــران نیز در رشــته توییتی در صفحــه اجتماعی ایکس نوشــت: 
«۲۶ مهرمــاه، مطابــق بــا قطع نامــه ۲۲۳۱ شــورای امنیت، همه 

محدودیت هایی که به صورت ناعادلانــه در مورد فعالیت ها و نقل 
و انتقالات مرتبط با موشــک های بالستیک به/ از جمهوری اسلامی 
ایران وضع شــده بــود، خاتمه پیــدا می کند و ایــران دیگر موضوع 
هیــچ محدودیتی در چارچوب شــورای امنیت نیســت. امروز، همه 
محدودیت های تحمیل شــده بر افراد و نهادهای مندرج در فهرست 
۲۲۳۱، از جمله انسداد دارایی ها، خاتمه پیدا می کند و این فهرست از 

وب سایت سازمان ملل، حذف خواهد شد.
همــه اقدامات محدودکننده و تحریم هایی که در ســطح ملی یا 
منطقه ای، بر اســاس قطع نامه ۲۲۳۱ علیه ایران وضع شده بود، باید 
خاتمه یابد. حفظ این قبیل محدودیت ها و یا وضع تحریم های جدید 

در این چارچوب، نقض صریح متن و روح قطع نامه ۲۲۳۱ است».
ایران نســبت  به  پیگیری تقویــت  قابلیت های  موشــکی  و 

تسلیحاتی خود   مصمم   است
در ادامه واکنش ها به این دستاورد دیپلماتیک تیم  مذاکره کننده در 
برجام، وزارت دفاع در بیانیه ای درخصوص پایان تحریم های موشکی 
شــورای امنیت ســازمان ملل، وقوع تحولات جدید در صحنه نظام 
بین الملل از جمله حوادث اخیر در سرزمین های اشغالی فلسطین را 
به مثابه خط بطلانی بر تمامی ادعاهای صلح طلبانه کشورهای غربی 
دانســت. در بخش ابتدایی این بیانیه آمده اســت: «امروز به موجب 
قطع نامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل، محدودیت هشت ساله 
این شورا درخصوص فعالیت های موشک بالستیک ایران و نیز عرضه، 
فروش و انتقال مــواد، تجهیزات، فناوری و اقــلام و کالاهای مرتبط 
با توسعه توانمندی موشــکی ایران به پایان می رسد و همان طورکه 
جمهوری اسلامی ایران در تجربه نشان داده است، این مقطع زمانی 
را فرصتــی می داند تا از آن در جهــت اثبات اقتدار و حقانیت خود و 
همچنیــن تقویت توانمندی های دفاعی بهره گیــری نماید؛ حتی اگر 
برخی کشــورها در ادامه رفتارهای متناقض خــود حاضر به اجرای 
تعهداتشان ذیل قطع نامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل نباشند». 
در ادامه تأکید شده: «جمهوری اسلامی ایران مانند هر کشور دیگری، 
بر اساس حقوق بین الملل محق به انتخاب ابزار دفاعی خود است. 
تقویت قابلیت های موشــکی ایران نیز در راستای رفع نیازمندی های 

دفاعی مشروع و زمینه ســازی برای اجرای «دفاع از خود» مطابق با 
ماده ۵۱ منشور ملل متحد است. در این راستا، وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مســلح در چارچوب مأموریت هــای ذاتی خود، مصمم به 
پیگیری تقویت قابلیت های موشــکی و تسلیحاتی براساس الزامات 
دکتریــن امنیت ملی کشــور می باشــد». وزارت دفــاع در پایان هم 
آورده اســت: «اکنون با پایان یافتن همه محدودیت های تســلیحاتی 
اعمال شــده در قطع نامــه ۲۲۳۱، وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای 
مسلح با ایجاد و تقویت همکاری های دفاعی دوجانبه و چندجانبه، 
به پیگیری برنامه های خود برای تقویت تجارت قانونی تســلیحات و 
همچنین رفع نیازمندی های مرتبط با امنیت ملی جمهوری اسلامی 
ایــران ادامه داده و مصمم تر از گذشــته بــر نقش آفرینی در محیط 
بین المللی خواهد پرداخت و بدخواهان نیز بدانند ایستادگی و پایبندی 
ملت ایران نسبت به آرمان های اصیل انقلاب اسلامی در مقابل آماج 
اتهامات و دروغ پردازی های دشــمنان متوقف نخواهد شــد. در این 
راستا، این وزارتخانه همگام با همه ارکان نیروهای مسلح کشور تحت 
هدایت ها و تدابیر ابلاغی ضمن تأکید بر آمادگی در دفاع همه جانبه از 
منافع ملت و دستاوردهای انقلاب اسلامی، گام های محکم تری را در 
مسیر ارتقای اقتدار ملی و دفاعی از طریق امیدآفرینی، امنیت سازی و 

مدیریت جهادی همراه با علم و معنویت برخواهد داشت».
طبق سند  برجام، امروز    روز   لغو   تحریم های   تسلیحاتی   است

رئیس ســازمان انرژی اتمی نیــز دیروز در جمــع خبرنگاران در 
حاشــیه نشســت هیئت دولت درباره فاز دوم و سوم نیروگاه بوشهر 
گفت فاز دوم و ســوم در حال پیشــرفت است. اوایل دولت سیزدهم 
در این پروژه ها کار محدود بود و حدود ۲۰۰ نفر فعالیت می کردند اما 
الان نزدیک ســه هزار نفر در تمام بخش ها در حال فعالیت هستند. 
وی گفــت: «اســتانداردهای اتمی توســط آژانس ابلاغ می شــود و 
فعالیت های اتمی چون حساسیت ویژه دارد مکلف است استانداردها 
را رعایت کند. انتخاب سازمان انرژی اتمی از سوی سازمان استاندارد 
در این راستاست چون ســاختارها بر مبنای استانداردهای جهانی و 

آژانس بین المللی انرژی اتمی است».
اســلامی گفت: «طبق ســند برجام امروز روز لغــو تحریم های 
تســلیحاتی اســت و به طور طبیعی اگر اتحادیــه اروپا به این تعهد 
خود عمل نکند یعنی همچنان قابل اطمینان نیستند و نمی شود به 
توافق هایشــان اعتماد کرد». وی اظهار کرد: «بند مربوطه درباره لغو 
تحریم ها مشــمول زمان است و الان در سال هشــتم اجرای برجام 
زمان لغو تحریم های تســلیحاتی است». رئیس سازمان انرژی اتمی 
درباره فرایند پیوســتن این ســازمان به دولــت الکترونیک نیز گفت: 
«صددرصد الان سیســتم های ما در این خواسته دولت الکترونیک و 
هوشــمند شده است و سازمان در رتبه بسیار خوبی از این جهت قرار 
دارد». بــا لغو کامل تحریم های تســلیحاتی، ایران دیگر هیچ مانعی 
به ویژه به لحاظ قوانیــن بین المللی برای تعامل در این حوزه ندارد. 
گســترش این تعاملات هرچند به طور محدود و منطقه ای، آرام آرام 
ایران را به دروازه مبادلات تجاری نظامی نزدیک خواهد کرد. ایران از 
این پس می تواند به طور جدی درصدد توســعه دیپلماسی دفاعی
 دو و چند جانبه و مشــارکت فعال در ترتیبــات امنیتی منطقه ای و 

بین المللی باشد.

بعد از دو  دهه، تحریم های تسلیحاتی سازمان ملل علیه ایران به طور کامل لغو شد
میوه تسلیحاتی برجام
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Reu
ters

س: 
  عک


